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Bezmála 70 miliónů pro obě velké školy
Příští rok bude pro ZŠ Lidická a ZŠ T. G. Masaryka organizačně náročný. Obě školy čeká několik rekon -
strukcí, které se při veškeré snaze o zmenšení dopadů na výuku projeví v určitých omezeních. Výsled-
kem bude několik zcela nových odborných učeben v obou školách, bezbariérové řešení, kompletní 
rekonstrukce vnitřku přístavby ZŠ T. G. Masaryka, navrch automatický systém větrání v celé škole 
a další energetické úspory v ZŠ Lidická.

Město v uplynulých měsících a letech připravilo žádosti o finanční podporu do několika dotačních
programů. U některých už je jasné, že uspělo, u dalších schválení podpory očekává. Vyhodnocení žá-
dostí někdy ale trvá opravdu dlouho, a tak nyní budou některé stavby probíhat současně. Vzhledem 
k tomu, že jsou často provázané, počítají s tím i vyhlášená výběrová řízení a pro některé z plánovaných
rekonstrukcí je hledán společný dodavatel.

Zcela nové prostory vzniknou v ZŠ Lidická díky podpoře z Integrovaného regionálního operačního
programu. Na plochou střechu šaten, umístěných v přístavbě původní budovy, přibyde nástavba, ve
které budou umístěny učebny a kabinety pro výuku jazyků a technických předmětů. Dvě jazykové
učebny s kabinety budou sloužit především pro setkávání žáků v rámci česko-německé výuky. Učebna
robotiky bude sloužit pro rozvoj technického vzdělávání žáků všech ročníků. Bude vybavena stavebni-
cemi, které se dají pomocí připojeného počítače programovat. „Chceme tímto moderním přístupem
významně posílit zájem žáků o technické vzdělávání,“ říká ředitel školy Jaroslav Poláček. Žáci se 
seznámí i s obráběním pomocí CNC strojů, v učebně budou 3D tiskárny a soustruhy na kov a dřevo.
Všechny učebny budou vybaveny interaktivními tabulemi. „Nedílnou součástí projektu je vybudování
bezbariérového přístupu do učeben a bezbariérových toalet. 

V minulosti byla v budově ZŠ Lidická vyměněna část oken. Kvůli tomu, že se škola nachází v měst-
ské památkové zóně, nebude mít ani v budoucnosti zateplenou fasádu. „Na základě naší žádosti do
Operačního programu životní prostředí jsme získali dotaci na dořešení energetických úspor ZŠ Lidická,
které bude spočívat ve výměně zbylé části původních oken, výměně starých skleněných kopilitů, zate-
plení přístavby školy, zateplení podkroví a výměně kotle,“ říká starosta města Josef Horinka. 

Pokračování na straně 3

Nové vedení
města

Výsledky komunálních voleb, ve kte-
rých získalo sdružení Hrádek potřebuje
změny! bezmála 83 % platných hlasů
a 21 mandátů v pětadvacetičlenném
zastupitelstvu města naznačily, že i ve-
dení města pro období 2018–2022
bude víceméně staronové. Ustavující
zasedání zastupitelstva města, se ko-
nalo 5. listopadu a starostou města
zvolilo znovu Mgr. Josefa Horinku,
místostarostou Pavla Farského. Ke dvě -
ma změnám ale došlo v radě města. 
K Tomáši Prokopovi, Petru Dlouhému
a ThMgr. Hedvice Zimmermannové
byli zvoleni Ing. Jaromír Mottl a Mgr. Ja-
 romír Poláček.

Podle nepsaných pravidel byl opo-
zici ponechán kontrolní výbor, který ob-
sadili kandidáti ANO 2011 Václav Rů-
žička a Vladislav Řípa. Druhý výbor za-
stupitelstva města, který musí být podle
zákona o obcích povinně zřízen, je vý-
bor finanční. Je devítičlenný a před sedá
mu kandidát za KSČM Jaroslav Holata.

Zastupitelstvo města také pověřilo
šest členů přijímáním prohlášení o uza-
 vření manželství. Konkrétní jmenné 
seznamy naleznete na následující
stránce v rubrice usnesení.



lnformace z radnice
Usnesení rady města
17. schůze rady města
17. schůze rady města v roce 2018, konaná dne 17. října, se zabývala
těmito záležitostmi:
— schválila přijetí dotace z rozpočtu Libereckého kraje na projekt „Za-

stávkový informační systém v Hrádku nad Nisou“ ve výši 125 000 Kč
a zajištěném spolufinancování ve výši 125 000 Kč 

— schválila udělení Ceny Města Hrádek n. Nisou vybraným osobnos tem
— schválila umístění dopravní značky B29 – zákaz stání na místní ko-

munikaci III. třídy Sokolská ve směru od křižovatky s ul. Gen. Svo-
body při pravém okraji až na křižovatku k domům č. p. 597, 596

— schválila umístění dopravní značky IZ 8a,b – zóna 30 km/h na místní
komunikaci Starý Dvůr včetně upozornění na výjezdu v ul. Revoluční

— neschválila jakékoliv omezení parkování na komunikaci 1B – ul. Ži-
tavská před DDM Drak

— schválila zadání veřejné zakázky na stavební práce Hrádek nad Ni-
sou, ul. Větrná, oprava příjezdové a manipulační plochy před firmou
EFTEC, a. s., společnosti EUROVIA CS, a. s., za cenu v čase i místě ob-
vyklou, resp. ve výši 1 562 687,60 Kč bez DPH 

— schválila dodavatele veřejné zakázky ZŠ T. G. M. v Hrádku n. Nisou –
Rozšíření učeben přístavby, Jazyková laboratoř – práce se zvukem 
a sdílením obrazu, a to firmu Miroslav Hochman, Dolní Sedlo za cel-
kovou cenu 18 513 000 Kč vč. DPH 

— schválila dodavatele veřejné zakázky Zajištění technického dozoru 
a koordinátora BOZP na akci Komunitní centrum Hrádek n. N., a to spo-
lečnost Energy Benefit Centre, a. s., za celkovou cenu 597 740 Kč vč. DPH

— schválila zveřejnění záměru změny smlouvy o společném nájmu ne-
bytových prostor v budově č. p. 138, Václavská, Hrádek nad Nisou
(areál Bekon), kdy změna spočívá k prodloužení doby nájmu od 
1. 1. 2019 do 31. 12. 2019 za stejných podmínek smlouvy pro církevní
organizaci Jednota bratrská Hrádek nad Nisou za účelem volnoča-
sových klubů pro děti a mládež a setkávání dospělých při sborových
shromážděních a akcích a pro obecně prospěšnou společnost MA-
JÁK, o. p. s., za účelem poskytování preventivních, sociálních a pora-
 denských služeb nízkoprahového klubu, zařízení pro děti a mládež,
navázaných na volnočasové aktivity

— vzala na vědomí informaci o zveřejnění záměru prodeje – uzavření
smlouvy o smlouvě budoucí o prodeji pozemků ve vlastnictví města
od Bytového družstva Nový Hrádek, Ostrava, které nabídlo cenu 
415 Kč/m2 bez DPH. Doporučila zastupitelstvu města schválit bu-
doucí prodej pozemků p. č. 745/1, p. č. 746/1, p. č. 747, a p. č. 744/1,
p. č. 1380/2, vše v katastrálním území Hrádek nad Nisou (Legionář-
ská ulice) bytovému družstvu Nový Hrádek, Ostrava.

10. mimořádná schůze rady města
10. mimořádná schůze rady města v roce 2018, konaná dne 24. října,
se zabývala těmito záležitostmi:
— schválila dodatek č. 1 ke smlouvě o dílo na akci Ul. Oldřichovská –

kanalizace pro řadové domy a oprava komunikace přilehlých uliček
ze dne 16. 4. 2018 uzavřené mezi městem Hrádek nad Nisou a fir-
mou 1. jizerskohorská stavební společnost, s. r. o., Hodkovice nad
Mohelkou, Předmětem dodatku je prodloužení termínu realizace
stavby do 14. 12. 2018 z důvodu prodloužení kanalizační stoky nad
předpokládaný rozsah

— schválila dodavatele pro realizaci veřejné zakázky Park Cihelna Hrá-
dek nad Nisou – I. etapa, a to firmu Jakub Jurek, Hrádek nad Nisou,
za celkovou cenu 4 170 927,12 Kč s DPH. 

Ze zasedání zastupitelstva města
Ustavující zasedání zastupitelstva města
Ustavující zasedání zastupitelstva města v roce 2018, konané dne 5. lis-
topadu, se zabývalo těmito záležitostmi:
— schválilo veřejnou volbu starosty města, místostarosty města, členů

Rady města Hrádek nad Nisou, případně dalších uvolněných členů
Zastupitelstva města Hrádek nad Nisou

— schválilo zvolení jednoho místostarosty, jehož funkce bude uvolněná
— zvolilo Mgr. Josefa Horinku starostou města ve volebním období

2018–2022

— zvolilo pana Pavla Farského místostarostou města ve volebním ob-
dobí 2018–2022

— schválilo počet členů rady města pro funkční období 2018–2022 na 7
— zvolilo další členy rady města pro funkční období 2018–2022: Petra

Dlouhého, Ing. Jaromíra Mottla, Mgr. Jaroslava Poláčka, Tomáše Pro-
kopa, ThMgr. Hedviku Zimmermannovou

— zřídilo tříčlenný kontrolní výbor
— zvolilo předsedou kontrolního výboru pana Karla Pokorného
— zvolilo členy kontrolního výboru p. Václava Růžičku a p. Vladislava Řípu
— zřídilo devítičlenný finanční výbor
— zvolilo předsedou finančního výboru pana Jaroslava Holatu
— zvolilo členy finančního výboru paní Šárku Doležalovou, pana Petra

Suka, pana Petra Vlacha, pana Tomáše Prokopa, pana Jiřího Paseku,
pana Ladislava Fialku, pana Jiřího Pavla a Ing. Radka Petra

— po projednání pověřilo následující členy zastupitelstva města k při-
jímání prohlášení o uzavření manželství v působnosti matričního 
obvodu města Hrádek nad Nisou formou občanského sňatku, 
a to: p. Věru Baumgartnerovou, ThMgr. Hedviku Zimmermannovou, 
Mgr. Jaroslava Poláčka, p. Martina Půtu, p. Antonína Rabana 
a MUDr. Radomíra Sekvarda

— schválilo předložený návrh „Pravidel pro poskytování odměn neuvol -
něným členům zastupitelstva a ostatním osobám za výkon funkce 
v orgánech města Hrádek nad Nisou“ s účinností od 5. 11. 2018, kte-
rým se:
a) stanovují měsíční odměny neuvolněným členům zastupitelstva

města za výkon funkce v orgánech města v následujících částkách: 
I. člen zastupitelstva bez dalších funkcí: 1 000 Kč
II. člen výboru komise zvláštního orgánu obce: 1 400 Kč
III. předseda výboru komise zvláštního orgánu obce: 1 600 Kč 
IV. člen rady města: 5 000 Kč

b) stanovují výše měsíčních peněžitých plnění poskytovaných fyzic-
kým osobám, které nejsou členy zastupitelstva, za výkon funkce
členů výborů, komisí a zvláštních orgánů obce v následujících část-
kách:
I. člen výboru komise zvláštního orgánu obce: 400 Kč
II. předseda výboru komise zvláštního orgánu obce: 600 Kč

c) stanovuje, že odměny a peněžní plnění budou poskytovány od 
5. 11. 2018, již za měsíc listopad v alikvotní výši ode dne schválení,
v souladu s § 72 zákona č. 128/2000 Sb., o obcích (obecní zřízení)
ve znění pozdějších předpisů, dále pak, že v případě nástupu 
náhradníka na uprázdněný mandát člena zastupitelstva bude 
odměna poskytována ode dne složení slibu a v případě budou-
cích změn obsazení jednotlivých funkcí bude odměna poskyto-
vána ode dne zvolení do příslušné funkce.

2 z radnice

Pocta Tomáši Procházkovi
V pondělí 22. října byl v Afghánistánu na základně Šindánd v provincii
Herát zastřelen při plnění svých vojenských povinností dvaačtyřicetiletý
rotný Tomáš Procházka z Centra vojenské kynologie Chotyně. Tomáš
Procházka bydlel v Hrádku nad Nisou, byl vynikajícím kynologem. Po-
slední rozloučení proběhlo 7. 11. v Prachaticích. V Oldřichově na Hrani-
cích byl 26. října z iniciativy Československé obce legionářské zasazen
Strom svobody jako připomínka 100 let Československa. Věnován je také
památce Tomáše Procházky.

Čest jeho památce!



Pomoc od města
22. září došlo v Oldřichově na Hranicích k požáru rodinného domu. 
Nahlášen byl v ranních hodinách a vzhledem k jeho rozsahu na místě
zasahovali nejen hrádečtí hasiči, ale také jednotka z liberecké profesio -
nální stanice a hasiči z Dolního Sedla a z Chotyně. Škoda byla předběžně
odhadnuta na 2,5 mil. Kč, příčina požáru se zatím vyšetřuje. Rada města
na nejbližší schůzi rozhodla, že město Hrádek nad Nisou pomůže maji-
telům domu jednorázovým darem ve výši 20 tisíc korun.

Nová zastávka je před 
dokončením

Nová autobusová zastávka u školy v Doníně byla vybudována především
kvůli zvýšení bezpečnosti chodců. Řidiči už nebudou muset objíždět
autobus, nové jsou také chodníky v okolí zastávky, upraven byl přechod
pro chodce. Na projekt město získalo finanční podporu ze Státního fondu
dopravní infrastruktury.

Nový přechod pro chodce vznikne ještě u mateřské školy v Doníně. 
V Rybářské ulici začala stavba nového malého parkoviště pro potřeby
školky, protože plochy v okolí školy nemají dostatečnou kapacitu.

Nově upravené okolí školy 
T. G. Masaryka

Na podzim byla dokončena revitalizace okolí školy T. G. Masaryka. První
fáze, při které se hlavně kácelo, začala už na jaře. Týkalo se to hlavně ne-
mocných lip v Komenského ulici a zbývajících vzrostlých smrků před
hlavní budovou školy. Odstraněno bylo celkem asi padesát dřevin, které
neměly dlouhodobou perspektivu životnosti. Naopak dvacet dřevin
bylo odborně ošetřeno.

Na podzim bylo vysazeno 22 vzrostlých stromů převážně domácího
původu, například buků, a 4 stromy ovocné. Velkou část nové zeleně
tvoří keře, kterých byla vysázena skoro tisícovka.

Proměnou ale prošly i oba dvory, okolí jídelny a parkoviště. Výrazné
změny došel zelený pás ve vnitřním dvoře. Odstraněna byla část ovoc-
ných dřevin i smrky. Nahrazeny byly třešní, jabloní, slivoní a hrušní. Ve
všech trávnících by se na jaře mělo objevit luční kvítí, které je zpestří.

Projekt revitalizace zeleně u školy T. G. Masaryka byl spolufinancován
ze Státního fondu životního prostředí.
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Dokončení ze strany 1
Nástavba s novými učebnami a dokončení energetických úspor bude
mít jednoho dodavatele. 

Pro ZŠ Lidická je podaná ještě jedna žádost o dotaci prostřednictvím
MAS Podještědí. Rekonstruovat se mají dvě jazykové učebny a odborné
učebny fyziky a chemie. Učebny potom budou jako nové – včetně roz-
vodů vody, elektřiny, osvětlení i podlah. Jazykové učebny angličtiny 
a němčiny budou navíc vybaveny technikou pro moderní výuku jazyků.
Součástí vybavení učebny fyziky a chemie budou žákovské měřící sou-
pravy. 

Před dvěma lety byl rekonstruován vnější plášť přístavby ZŠ T. G. Ma-
saryka. Byla vyměněna okna a zateplena fasáda. 35 let stará budova ale
potřebuje i kompletní rekonstrukci uvnitř. Na učební část přístavby
město získalo dotaci z Ministerstva financí. Z družiny vznikne další třída,
rekonstruovány budou rozvody kanalizace, vody, elektřiny, podlahy,
stěny i osvětlení. A aby toho nebylo málo, na městě věří, že schválena
bude i dotace prostřednictvím MAS Podještědí, díky které bude ve škole
realizována moderní jazyková multimediální učebna. Žáci v ní budou
moci pracovat s počítači, řešení nabídne digitální obrazovou prezentaci

učitele i žáka, streamování videa, monitorování individuální práce na 
žákovských počítačích, rozhovory s učitelem a mnoho dalšího. Učebna
bude navíc vybavena interaktivní tabulí s vizualizérem. Při modernizaci
učebny je rovněž pamatováno na celkovou rekonstrukci včetně podlah,
silnoproudých, slaboproudých a datových rozvodů a vybavení speciali-
zovaným nábytkem. Učebna vznikne v bývalé hudebně v přístavbě 
školy. Dalším přínosem projektu je vybudování výtahů v původní budově
školy i v přístavbě, čímž bude dosaženo bezbariérovosti školy. Bezbari-
érové budou i nové toalety. Rekonstrukce přístavby školy, vestavba 
výtahů a vybudování jazykové učebny bude mít také jednoho dodava-
tele.

Třetím projektem pro ZŠ T. G. Masaryka pro příští rok bude instalace sy-
stému větrání a rekuperace ve všech učebnách školy. Znamená to vy-
budovat rozvody do všech tříd, následně stropní podhledy a instalovat
jednotku pro výměnu vzduchu. Systém bude v učebnách spouštěn
automaticky při zvýšení koncentrace oxidu uhličitého ve třídách. Tím se
zásadním způsobem změní klima ve třídách. Město v tomto případě
uspě lo s žádostí o dotaci v Operačním programu životní prostředí.

Bezmála 70 miliónů pro obě velké školy



V Hrádku nad Nisou jsme si vznik samostatného Československa připo-
mínali ve dvou dnech. Už v sobotu se v Chrámu Pokoje konal narozeni-
nový večer, který se nesl, jak jinak, ve znamení stovek. Představena při
něm byla výstava 100 okamžiků – 100 chvil, která ve snímcích a v tex-
tech připomíná nejzajímavější okamžiky z uplynulého století ve městě.
Jeden z okamžiků – požár radnice v roce 1982 – ztvárnilo v krátké scénce
několik maminek se svými dětmi. Scénka zažila svoji reprízu po 16 le-
tech, jen dnešní maminky ji při premiéře hrály jako žákyně základní
školy. Dnes malé plaménky hrály už jejich děti. 

100 listů zavěšených na strom zase představuje stovku přání od oby-
vatel města do dalšího století. 

Hlavním řečníkem večera byl hejtman Libereckého kraje a člen zastu-
pitelstva města Martin Půta. Připomněl složitou historii našeho regionu
v uplynulém století. Projev v nezkrácené verzi najdete na internetových
stránkách města.

Celý večer doprovázel hudbou Chrámový sbor od sv. Bartoloměje 
a Hrádecké klarinetové kvarteto pod vedením Luboše Lachmana.

V závěru večera byla představena Truhla století, do které je možné
ještě do konce roku v informačním centru přinášet předměty, připomí-
nající naši současnost. Poté bude truhla uzavřena a uschována. A ote-
vřena by měla být až za dalších sto let. První předměty už do ní byly 
vloženy. Jsou mezi nimi fotografie ze škol nebo současná i historická 
platidla. Svým předmětem přispěl také senátor z našeho volebního ob-
vodu Jiří Vosecký, který věnoval starou sklářskou formu.

Nechyběl ani narozeninový dort se stovkou svíček. Večer uzavřelo po-
žehnání městu a jeho obyvatelům.

Od konce listopadu bude výstava 100 okamžiků – 100 chvil přístupná
v Bráně Trojzemí, kde bude doplněna o několik dalších exponátů, při-
pomínajících uplynulé století ve městě. Bude tedy možné si ji v klidu při-
jít prohlédnout až od konce února.

Na přípravě večera a výstavy se podílela řada obyvatel města, podě-
kování patří především ThMgr. Hedvice Zimmermannové, která s myš-
lenkou večera přišla a spolu s Kabinetem Trojzemí jej připravovala. 

Na přípravě výstavy se podíleli Helena Svobodová, Roman Sedláček 
a Vít Štrupl.

V neděli, v den „narozenin“, byl symbolicky otevřen Jubilejní sad 
v Oldřichovské ulici. Sto ovocných stromů, půl na půl slivoně a hrušně.
Na zřízení sadu byly kromě peněz z městského rozpočtu využity dary 
od hrádeckých firem. Stromy byly, a stále ještě jsou, nabízeny k „adop -
ci“. V současnosti je jich již zakoupena více než polovina. Péče o sad se
ujme město, a jak bylo v sychravém počasí s poletujícími vločkami 
několikrát připomenuto, plody mohou v budoucnu sloužit třeba k tepel -
nému zpracování a pak jako zajímavý dárkový předmět.

Zasazení symbolických posledních šesti stromů předcházel projev
starosty města Josefa Horinky a krátké slovo hejtmana Libereckého kraje
Martina Půty. Žehnání sadu se ujal správce hrádecké římskokatolické 
farnosti Radek Vašinek.

4 ze společnosti

Sté narozeniny v Hrádku nad Nisou
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Ceny města byly uděleny pěti osobnostem
Připomínka vzniku samostatného Československa v Hrádku nad Nisou
vždy končí v obřadní síni hrádecké radnice, kde jsou předávána ocenění
za mimořádné činy nebo za dlouholetou práci pro město a jeho obyva-
tele.

Letos bylo oceněno 5 osobností.

Paní Jana Němečková
Jana Němečková byla oceněna za obětavou a dlouholetou práci v oblasti
sociálních služeb. K péči o seniory inklinovala už jako velmi mladá. 
V roce 1982 se stala dobrovolnou pečovatelkou pod Československým
červeným křížem, i když v té době pracovala ve Vulkanu Hrádek nad 
Nisou. 

Jelikož se jí práce dobrovolné pečovatelky velmi líbila, přihlásila se 
v červnu 1986 do výběrového řízení na pečovatelku, byla přijata a od 
1. 7. 1986 začala pracovat pod Okresním ústavem sociálních služeb 
Liberec. Práci vykonávala jak v Hrádku nad Nisou, tak dojížděla i do 
Liberce. V září 2003 vznikla v Hrádku nad Nisou samostatná pečovatel-
ská služba, jejímž zřizovatelem je město Hrádek nad Nisou. Paní Němeč -
ková plynule přešla pod tuto organizaci, kde pracuje dodnes. Mezi kli-
enty je oblíbená pro svoji vstřícnost, empatii a umění naslouchat.

Svoji práci vykonává velmi svědomitě již přes 32 let.
Od roku 2006 je členkou Sboru pro občanské záležitosti pro Oldři-

chov na Hranicích a chodí blahopřát lidem z jejího okolí k životním ju-
bileím.

Pan František Hovorka
František Hovorka je jedním z lidí, kteří se svému koníčku věnují celý 
život a neváhají obětovat svůj čas a energii výchově dalších generací. Je
respektovanou osobou nejen v hrádeckém fotbalovém klubu, ale i v řa-
dách celé hrádecké fotbalové veřejnosti.

Po skončení své dlouholeté hráčské kariéry v hrádeckém A mužstvu se
vydal na trenérskou dráhu napříč věkovými kategoriemi. Vychoval ně-
kolik generací hráčů. V posledních letech vede fotbalovou školičku pro
začínající hráče fotbalu.

Letos František Hovorka oslavil významné životní jubileum. K přání 
k jeho sedmdesátinám se udělením ocenění přidalo i město Hrádek n. N.

Pan Jiří Zeman
Jiří Zeman je příslušníkem Policie České republiky, kde plní své běžné
každodenní povinnosti. Letos 21. března byl ale postaven do mimo-
řádné situace. V domě s pečovatelskou službou v Chotyni vznikl požár,
který mohl skončit tragicky. Jiří Zeman spolu s kolegou a hasiči evaku-
ovali přes dvacet lidí. Vydal se i do hořícího bytu, odkud zachránil imo-
bilní seniorku. Při tom se sám nadýchal kouře a skončil v péči lékařů.
Město Hrádek nad Nisou chce udělením Ceny města poděkovat Jiřímu
Zemanovi za tento mimořádný čin.

Ing. Jaromír Mottl
Jaromír Mottl od roku 2004 vedl až do letošního září jednotku hrádec-
kých hasičů. Významným způsobem se zasloužil o rozvoj jednotky po
stránce technické, jednotku posunul na profesionální úroveň i preciz-
ností v oblasti výcviku jejích členů. Hrádečtí hasiči jsou i jeho přičiněním
velkou oporou obyvatel města, ale i okolí, kam jsou často voláni v pří-
padě potřeby. Je potřeba podtrhnout i osobní nasazení pana Mottla při
spolupráci na mnoha městských akcích, které nesouvisí přímo se záchra -
nou životů nebo majetku, ale bez pomoci hasičů by se jen těžko obešly.

Pan František Šedina
František Šedina starší byl dlouholetým hráčem a funkcionářem Slovanu
Hrádek nad Nisou. Jeho vášní se stal stolní tenis. V těžkých dobách, kdy
na tento sport nebylo k dispozici moc prostředků, táhl svou aktivitou 
a prostředky klub v soutěžích na okresní i krajské úrovni. Byl přeborní-
kem okresu Liberec. Pro lidi od pingpongových stolů byl vždy jistotou
výborného výkonu, nadšení pro hru a také kamarádských vztahů. Něko-
lik let vedl hrádecký klub jako předseda. Po roce 2005 se zasloužil o zno-
vunastartování stolního tenisu v Hrádku nad Nisou získáním prostředků
a prostoru pro rozvoj mládežnického pingpongu. Je i jeho zásluhou, že
nyní, po 13 letech velice úspěšného tréninkového programu, hrádecký
oddíl v mládeži konkuruje i libereckému SKST, který odtud kupuje na-
dějné juniorské hráče pro ligové soutěže. Františkův silný vztah ke
sportu se projevoval také tím, že stolní tenis úspěšně hraje už druhá 
generace dětí z jeho rodiny a úspěšně tak pokračuje v jeho šlépějích.

Pan František Šedina letos 3. září náhle zemřel. Město by rádo jeho
činnost ocenilo alespoň předáním Ceny města in memoriam.
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100 let od konce první sv. války
11. listopadu 1918 v 11 hodin vešlo v platnost příměří, které ukončilo
boje první světové války. V Hrádku nad Nisou jsme si toto výročí při-
pomněli na pěti místech: u pomníku Obětem válek ve Školní ulici, u po -
mníku padlým v první světové válce na hrádeckém hřbitově, u pamětní
desky legionáře Josefa Novotného umístěné u vchodu do ZŠ T. G. Ma-
saryka, na václavickém hřbitově a v Oldřichově, kde byl 26. října vysazen
Strom svobody, který je zároveň věnován památce Tomáše Procházky,
zastřeleného v říjnu v Afghánistánu.

Stovky mrtvých na bojištích první světové války pocházely i z Hrádku
nad Nisou. V roce 1932 byl zřízen pomník v dnešní Školní ulici, který 
v původní podobě uváděl na deskách jména 253 obětí bez rozdílu ná-
rod nosti. Pomník ve Václavicích se dokonce dochoval v původní podobě.
Dodnes na něm najdeme jména 54 lidí, kteří se z války domů nevrátili.

Restaurované sousoší Piety 
v Doníně

Jednou z mála památek v Doníně je sousoší Piety. Nachází se na rozcestí
po pravé straně silnice do Chotyně na samém okraji Donína, přímo při
vjezdu do areálu statku. Zpracování sousoší je tak zajímavé, že je jako
jedna z mála sochařských památek v Hrádku zapsané na seznam kultur-
ních památek ČR. 

O drobné památky se město stará dlouhodobě. V případě těch regis-
trovaných může získat podporu na jejich restaurování. To je i případ 
Piety, z Ministerstva kultury, programu Podpora obnovy kulturních 
památek prostřednictvím obcí s rozšířenou působností, získalo 175 000
korun, přidalo svých 90 000 korun a o památku je náležitě postaráno.

Celé sousoší je zhotoveno z pískovce. Podstavec tvoří kvádr s nápiso-
vým polem, ze kterého se dozvídáme, že Pietu nechal zhotovit Josef Möse
v roce 1803 a v roce 1860 ji nechal opravit Ignatz Bernat. Na spodním
kvádru stojí hranolový dřík, zakončený římsou. Samotné sousoší je umís-
těno na dalším hranolovém nástavci. Sedící Panna Marie Bolestná má na
kolenou tělo Krista. Opírá se o jednoduchý kříž s tabulkou I. N. R. I. Ná-
pis na dříku je po restaurování opět čitelný. V originále je německý, pře-
vedený do češtiny říká: 

Ó, vy všichni, kteří tu procházíte,
podívejte se na svého spasitele
na klíně bolestné matky Marie.
Nebuďte nevděční
za jeho lásku tak velikou.

Nové šatny v sokolovně
V městské sokolovně se chýlí ke konci další etapa rekonstrukce. Vstupní
chodba a šest zcela nových šaten se sociálním zázemím jsou sportovcům
k dispozici od listopadu. Práce nyní pokračují hlavně na spojovacím
krčku mezi šatnou a malou tělocvičnou, jehož vybudováním se uleví
především uživatelům obou tělocvičen. Odpadnou kolize mezi spor-
tovci, kteří dosud museli procházet do malé tělocvičny přes velký sál.

Ze současných šaten zůstaly během léta jen obvodové zdi. Všechny
příčky byly vybourány a postaveny znovu. Zůstala zachována dispozice
se špinavou a čistou chodbou. Každá ze šesti nových šaten vlastní 
sociá lní zázemí se třemi sprchami, toaletami a umyvadly. Zcela nové
jsou všechny instalace a samozřejmě podlahy, obklady i stropy. Každá
šatna pojme 10 sportovců, jedna je větší, pro 19 lidí.

Druhá etapa rekonstrukce sokolovny město vyšla na asi 9 milionů ko-
run. Část peněz se ale nakonec podaří ušetřit. Při žádání o dotaci totiž
město původně nebylo úspěšné a skončilo těsně pod čarou. „Z Minis-
terstva školství jsme nakonec na podzim dostali přípis, že po doplnění
podkladů nám bude přiznána dotace ve výši 4,3 mil. Kč. Podklady jsme
doplnili a zároveň požádali o prodloužení termínu dokončení do jara
roku 2019,“ říká starosta města Josef Horinka.

V další připravované etapě dojde na dokončení sauny, zrcadlový sál 
a ochoz pro diváky nad velkou halou.

Poplatky za inzerci v měsíčníku

HRÁDECKO
formát cena
9 x 2,5 cm (na šířku) 121 Kč
9 x 5 cm (na šířku) 363 Kč
A6 (čtvrtstránkový, na výšku) 605 Kč
A5 (půlstránkový, na šířku) 1 210 Kč
A4 (celostránkový, na výšku) 2 420 Kč
reklamní reportáž cena dohodou
ceny jsou uvedeny včetně DPH
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Životní výročí
Občanům, kteří v měsíci říjnu 2018
oslavili významné životní jubileum, srdečně blahopřejeme.

70 let Milan Louthan, Jaroslav Vacek,
Jindřich Kuneš, Zdeňka Bursová,
Bohuslav Sucharda

80 let Jiří Kubáč
82 let Mária Moťovská, Helena Gottsteinová
84 let Jaroslav Němeček
86 let Zdeněk Baum, Zdenka Kolaříková
89 let Danuška Rychecká, Miloslava Součková
90 let Walter Wiener

Dne 12. 10. 2018 byli v obřadní síni 
hrádecké radnice uvítáni noví hrádečtí občánci:

Šimon Vacek, Adam Machek, Sabina Kycová, 
Amálie Jiránková, Adéla Zemanová, Rebeka Rosáková, 
Jakub Kladivo, František Bouma, Miriam Vytlačilová, 

Teodor Ruszó, Dominik Kučera, Adam Merhaut, 
Stella Duračinská, Matyáš Sulke, Fabián Štálík, 
Jiří Schneider, Christian Bartoš, Matěj Bednář, 

Ema Škaloudová.

Monika Korbelářová,
matrikářka

Pozvánka k sousedům
Listopad je každým coulem podzimní měsíc, a ten letošní, slunečný, nám
dělá obzvlášť radost. V jeho závěru už se ale budeme těšit na první ad-
ventní víkend, kterým zahájíme nejkrásnější období roku. Hodně akcí už
proto voní svařeným vínem a jehličím… Přeji vám krásný barevný pod-
zim plný pohody. 

16. listopad – Těla 25 let – Eurocentrum Jablonec
Speciální koncert k výročí oblíbené liberecké kapely. 
16. listopad – Miloš Knor – než začnu – Společenské centrum –
Jablonné v Podještědí
Stand up comedy, one man shov oblíbeného komika. 
16. listopad – Eddie Stoilow – KC Vratislavice 101010
Narozeninové turné jedné z nejvýraznějších kapel posledních let. 
17.–18. listopad – osmičková výročí – zámek Zákupy
Mimořádné prohlídky interiérů zámku s povídáním o osudech posled-
ních Habsburků.
17. listopad – noční prohlídka – zámek Svijany
Letošní poslední komentovaná prohlídka zámku s archeologem Mgr. Pe-
trem Brestovanským. 
23. listopad – MIRAI – Divadlo Varnsdorf
Koncert mladé popové kapely, letošního držitele ceny Anděl v kategorii
Objev roku. 
24. listopad – Kašparovo taškaření – Galerie Lázně Liberec
Pátý ročník benefiční akce na podporu lidí bez práce, kteří se chtějí vrá-
tit zpět do pracovního procesu. Pořiďte si originální látkovou tašku a po-
mozte dobré věci. Součástí benefice je aukce speciálních TOP tašek, jež
do kampaně poskytli profesionální návrháři i známé osobnosti. Můžete
si pořídit vlastnoručně uháčkovanou tašku od Lucie Bílé, kabelky z dílny
Bagira, Black Mountain, Dara bags i tašku od předního návrháře pana
Pavla Berkyho.
24.–25. listopad – Vánoce u pana nadlesního – zámek Zákupy
Prohlídky vánočně nazdobeného zámku probíhají po všechny adventní
víkendy. 
30. listopad – Poetika a Lipo – KC Vratislavice 101010
Mix rapu a popu s přidanou hodnotou. Dva skvělé koncerty za jeden ve-
čer. 

1. prosinec – Vánoce na Grabštejně – hrad Grabštejn
Oslava Vánoc a adventu s dobovou hudbou, krmí a oživlým betlémem,
Českou mší vánoční, kostýmovanými prohlídkami a dalším programem. 
1.–2. prosinec – Adventní trhy – zámek Sychrov
Tradiční trhy spojené s ukázkami řemesel, prodejem tradičního zboží 
a bohatým programem pro děti a dospělé. Během vánočních trhů se ko-
nají také zkrácené Čertovské prohlídky pro děti. 
8. prosinec – Vánoce na zámku Lemberk
Prohlídka vánočně vyzdobeného clam-gallasovského apartmá včetně
zámecké kaple. Ukázka vánočního slavení a zvyků šlechty obohacená 
o příchod Mikuláše, andělů a čertů. 
13. prosinec – Ian Paice – klub Warehouse Liberec
Bubeník kapely Deep Purple vystoupí v Libereckém klubu s vlastní ka-
pelou. Věra Baumgartnerová

S listopadovým Tipem na výlet pojedeme „jen“ do Liberce. Schválně,
kdy jste naposledy byli v areálu výstaviště? Poněkud zašlou slávu tohoto
místa se posledních pár let snaží vzkřísit spolek Technické muzeum. 
V jednotlivých pavilonech postupně buduje expozice, ve kterých před-
stavuje vše úžasné a jedinečné, co poskytuje technika a její výdobytky. 
A to se zaměřením na liberecký region. 

Technické Muzeum Liberec
Pro vybudování Technického muzea spolek nemohl zvolit lepší místo.
Najdete ho v areálu bývalých Libereckých výstavních trhů. V téměř bez-
prostředním sousedství se nachází Oblastní galerie Lázně a Severočeské
muzeum. Na místo se pohodlně dostanete tramvají i autem. Expozice
zabírají několik pavilonů, co obdivovat je i v prostoru mezi nimi a taky
před samotným vchodem. 

A co všechno tady najdete? Původní pavilon A se od roku 2014 za-
měřuje zejména na dopravní prostředky. Obdivovat tu budete přede-
vším automobily, motocykly, unikátní výstavu kol, a na své si zde přijdou
i železniční a tramvajoví nadšenci. V září 2017 se muzeum rozrostlo 
o další pavilon, kde našla své místo prezentace technických oborů a je-
jich výrobků. 

V pavilonu B tak poznáte například textilní minulost Liberce, a díky spo-
lupráci s významnými průmyslovými firmami působícími na Liberecku
zde naleznete také ukázky moderních výrobních technologií různých 
firem. Třešničkou na dortu je pak expozice týkající se Vojenské odborné
školy leteckých mechaniků, která v Liberci krátce po válce působila.

K příležitosti oslav vzniku 100 let republiky došlo k otevření pavilo -
nu C. Na jeho vzniku se podílel především liberecký Boveraclub, se kte-
rým spolek úzce spolupracuje. Tento pavilon se věnuje veřejné dopravě
a její historii na Liberecku. Na své si tak zde přijdou fandové autobusové 
a tramvajové dopravy.

A konečně pavilon D pak potěší zejména milovníky luxusních aut zna-
ček jako Rolls-Royce či Cadillac. Seznámíte se s jejich rozvojem napříč 
20. stoletím. Najdete tu ale i unikáty více než 100 let staré, například
automobil Maxwell či unikátní závodní speciál Ford T Rajo.

Technické muzeum vybudovali a provozují především dobrovolníci.
Jsou to lidé, kteří zde strávili mnoho a mnoho hodin, a jsou to nadšenci
každým coulem. Expozice jsou přístupné volně, bez průvodce. Zcela
jistě ale při prohlídce narazíte na některého z členů spolku, který vám
velmi ochotně zodpoví vaše dotazy a podělí se o „zákulisní“ informace. 

Věra Baumgartnerová

Tip na výlet
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Zprávy z Cvičení Lída
Otevřený turnaj ve vybíjené pro mladší a starší žactvo se konal v sobotu
13. října v tělocvičně TJ Rochlice. Turnaje se zúčastnilo celkem 75 dětí 
z šesti tělovýchovných jednot. Ze Cvičení Lída dorazilo 12 dětí, které
soupeřily s Loko I, SK3 Doksy, Vratislavicemi, Rochlicí a Harcovem. Vybí-
jená se na těchto turnajích hraje trochu jinak, než jsme zvyklí ze školy.
Jeden zápas trvá maximálně šest minut a počítají se ztracené životy. 
A zahraje si každý s každým. Hrádečtí mladší žáci ve složení Filip Paseka,
Karolína Víchová, Kateřina Vinklárková, Vašek Skřivan, Vilém a Vašek 
Vyhlasovi vybojovali 3. místo. Družstvo staršího žactva, které tvořili Šárka
Čížová, Sandra Doležalová, Rostík Patočka, Barča Vodrážková a Natálie
Fořtová si přivezlo také třetí místo.

V úterý 23. 10. zajeli mladí sportovci ze Cvičení Lída do Rochlice, kde
soupeřili ve šplhu na tyči, válení sudů na koberci s míčem mezi rukama
a nohama na čas, skákání přes švihadlo jakýmkoliv způsobem na čas 
po dobu 30 s a ve zdolávání překážkové dráhy na čas. Mezi 51 účastníky 
z tělovýchovných jednot z Vratislavic, Zákup, Loko I a Rochlice bylo 
i 13 hrádeckých.

V mladších žákyních II se umístila na 2. místě Karolína Víchová a na
3. místě Alžběta Müllerová. V mladších žácích I skončil na 2. místě Filip
Paseka. Každý účastník obdržel sladkou odměnu, keramickou medaili 
a vítězové diplom.

Málokterý pořadatel se pouští do organizování sportovních her urče-
ných seniorům. Jedny takové se konaly 22. září v Semilech. Záštitu nad
touto akcí převzal David Pražák, poslanec Sněmovny ČR, Mgr. Petr
Tulpa, náměstek hejtmana Libereckého kraje a Bc. Lenka Mlejnková, 
starostka města Semily. Celá akce se konala ve spolupráci s klubem tu-
ristů Semily a TJ Semily v městském parku Ostrov. Soutěžilo se v 10 dis-
ciplínách. Zařazeny byly v Čechách netradiční hry woodball, kubb, dále
orientační závod, psychomotorická cvičení, překážková dráha, střílení na
branku, rovnovážná cvičení a hod do dálky. Z celého regionu se sešlo
114 seniorů a mezi nimi i 8 hrádeckých. Ve volném čase bylo možné 
využít stánek VZP s měřením tlaku a tuku. Každý účastník obdržel dárek
a festival se líbil nejen soutěžícím, ale i cvičitelům na jednotlivých sta-
novištích.

Svatomartinský průvod
Se svatým Martinem na bílém koni se pojí, alespoň podle pranostiky,
příchod bílé zimy. Ale také legenda o rytíři a pozdějším biskupovi Mar-
tinovi, svatomartinská husa, nověji také svatomartinská vína. A v Hrádku
k němu patří už 18 let lampiónový průvod. Rodiče s dětmi, často vyba-
venými nejrůznějšími maskami a pestrobarevné lampiony, opět putovali
zšeřelým centrem města. Na závěr se dočkali sladké odměny a teplého
čaje, i když i letos bylo poměrně teplo a bílý kůň přivezl jen rytíře Mar-
tina a na sníh si asi ještě počkáme.
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Caveman v Hrádku
Legendární představení se hraje v Čechách klidně i dvacetkrát měsíčně
už 13 let. Většinou prakticky vyprodané. A podobný úspěch zažívá ve
světě. I v Hrádku jsme se v polovině října mohli ocitnout spolu s hlavním
představitelem na vánočním večírku. Tady si hrdina, který hraje celé
představení sám, vyslechne rozhovor několika žen o mužích. Začne mu
vrtat hlavou, proč ženy o mužích takto mluví? V čem se lišíme? Co máme
společného? Uvažuje nahlas, do úvah zatahuje diváky a ti se náramně
baví… Nejinak tomu bylo i v Hrádku.



Nebezpečí na internetu
Internet přináší spoustu zábavy, informací, ale také ne-
bezpečí. Především mladší ročníky využívají sociální sítě,
které jsou určeny ke komunikování s přáteli v prostředí
internetu, ve kterém si uživatel musí vytvořit profilový
účet. Bohužel si tyto účty vytváří i různí podvodníci,
kteří následně děti žádají o přidání do přátel či ke sledo-
vání profilu.

Většina dětí si do profilu vkládá fotografie, některé nevhodné, odváž -
né až intimní. Ty si poté onen podvodník – virtuální kamarád – může
stáhnout, uložit a následně zneužít. Podvodníci jsou v komunikaci 
s dětmi velmi zběhlí a navážou s dětmi takový vztah, díky němuž děti
navádí k vytváření a zasílání dalších fotografií. Toto jednání může vyústit
až k vydírání, a to i takovému, že pokud nebude uhrazena určitá finanční
částka, fotografie zveřejní na internetu nebo třeba ve škole. Někdy se 
ale bohužel může jednat o opravdového kamaráda, spolužáka, který 
získa né fotografie použije tak, že je rozešle skupině dalších spolužáku 
či celé škole. 

Časté jsou i případy, kdy virtuální kamarád po čase požádá o schůz -
ku, a děti toto pozvání přijmou. Ať již ze zvědavosti nebo se cítí samy bez
kamarádů. Bohužel většina rodičů často ani neví o tom, že se chce jejich
dítě setkat s virtuálním kamarádem. Samozřejmě nemusí se stát nic 
hroz ného, ale bohužel jsou známy i případy, kdy věc poté musela řešit 
policie. Rodiče by měli dětem vysvětlit, že taková setkání mohou být i ne-
 bez pečná. Nejvíce ohroženou skupinou jsou děti, především pak dívky
ve věku od 12 do 15 let. 

Není dobré dětem zakazovat používání internetu, protože zakázané
ovoce chutná nejlépe. Je však nutné stanovit si s dětmi pravidla chování
a používání internetu. Seznámit je s nebezpečími a do určité míry také
kontrolovat jejich chování. Buďte všímaví ke svým dětem, zajímejte se 
o to, co na internetu dělají, kolik času na něm tráví, na jaké chodí stránky
a především jaké informace zveřejňují. V případě, že jsou ve skupině,
kde komunikují s cizími lidmi, neměly by sdělovat žádné osobní infor-
mace, jako například kde bydlí, že jsou doma samy, jakou školu navště-
vují nebo jim posílat svoje fotky. Poučte své děti, že nikdy nesmí při-
stoupit na setkání s cizí osobou, se kterou se seznámily na internetu.
Nikdy neví, kdo je na druhé straně. I když pošle „svoji“ fotografii, ne-
znamená to, že je to opravdu ten, za koho se vydává.  

Jak poznáte, že se vaše dítě chová podezřele:
— často vysedává u počítače a dlouze si s někým píše
— zakrývá si obrazovku nebo zavírá prohlížeč, kdykoliv přijdete
— vyhýbá se odpovědi, když se zeptáte, co na počítači dělá

Proto je dobré:
— umístit počítač do místnosti, kde máte dítě pod dohledem
— stanovit si pravidla užívání počítače
— kontrolovat, co dítě na internetu dělá a s kým si píše 
— zvážit používání programu, který zabrání dítěti vstup na nežádoucí

stránky

Tomuto tématu se věnuje Evropský policejní úřad Europol, který spustil 
v roce 2017 kampaň s názvem #SayNo! („ŘEKNI NE!“), varující před zne-
pokojivým rychlým nárůstem počtu případů sexuálního nátlaku a vydírání
dětí v online prostředí a upozorňuje zejména na nebezpečnost online ko-
munikace. K této kampani bylo natočeno krátké video, které je možné
shlédnout na internetu po zadání hesla „Say no!“ případně „Řekni ne!“.

por. Mgr. Lenka Dvořáková
KŘPL, koordinátor prevence kriminality

Sto let republiky
Záchranka před sto lety? Neexistovala.

Volání na linku 155 se dnes stalo naprostou samozřejmostí. Rychlá
zdravotnická pomoc je běžnou součástí životů. To je ale hodně novo-
dobá historie. Její počátky sahají k první a druhé světové válce, kdy byla
založena zejména na dobrovolné činnosti členů Červeného kříže. Jejich
úkolem byla přeprava zraněných z bojiště na místa, kde mohl poskyt-
nout ošetření lékař. Na bedrech hasičů a Červeného kříže byla ostatně
starost o nemocné a jejich přepravu za lékařem již v 19. století.

Jedním z prvních měst v České republice, kde začala systémově a podle
jasně stanovených pravidel pracovat nepřetržitá rychlá zdravotnická
služba (RZP), byl Liberec. O jejím zřízení bylo rozhodnuto v roce 1973
na základě materiálů vydaných Světovou zdravotnickou organizací. 

Přípravy na spuštění trvaly téměř celý rok, provoz služby, která hned
pracovala po celých 24 hodin, byl spuštěn 4. 3. 1974. Od počátků měla
záchranka svůj centrální dispečink. Pracovalo pro ni 21 lékařů a 15 se-
ster, za pacienty jezdili ve dvou vozech Škoda 1203, které byly speciálně
upraveny pro potřeby pacientů i zdravotnického personálu.

Během let se zlepšovalo vybavení sanit, odborná erudice personálu 
a samozřejmě také počet výjezdů. V roce 1985 bylo rozhodnuto o vzniku
dalšího výjezdového stanoviště ve Frýdlantě. Zde fungovala záchranka
při nemocnici, respektive při jejím oddělení ARO. Ze začátku měla k dis-
pozici upravený sanitní vůz Škoda 1203, posádku tvořili lékař a sestra
převážně z ARO a výjezdů se zúčastnovali i lékaři a zdravotní sestry z chi-
rurgie. V prvních měsících pracovala záchranná služba pouze v jedno -
směnném provozu. 

Na Českolipsku byl provoz Rychlé záchranné služby (RZS) zahájen 
1. 3. 1981. Byla otevřena nová nemocnice a zároveň vzniklo odloučené
pracoviště Dopravní zdravotnické služby (DZS) se dvěma speciálně vy-
bavenými vozidly rychlé zdravotnické pomoci. Provoz byl nepřetržitý,
pracovalo v něm 15 lékařů, čtyři řidiči a čtyři sestry na dispečinku. Vý-
jezdové sestry se zpočátku nepodařilo zajistit. Na celý okres Česká Lípa
byla pouze jedna sanita ve složení řidič a lékař. V ostatních částech
okresu byla tato služba zajišťována obvodními lékaři a LSPP.

V Jablonci nad Nisou vznikla ZZS v roce 1974 po vydání Metodického
pokynu Ministerstva zdravotnictví. Službu v té době zajišťovali obvodní
lékaři a zdravotní sestry z obvodních středisek. Dispečerkou byla jedna
zdravotní sestra, která zajišťovala během dne současně provoz převozo-
vých sanit. V noci pak tuto službu zajišťovala vrátná polikliniky. 

V roce 1988 liberecká záchranka poprvé spolupracovala s leteckou zá-
chrannou službou Praha. O čtyři roky později již byla letecká záchranná
služba zřízena i v Liberci.

Od 1. 10. 2003 vznikla na základě rozhodnutí zastupitelstva Liberec-
kého kraje Zdravotnická záchranná služba Libereckého kraje (ZZS LK).
Vznikla sloučením čtyř bývalých okresních záchranných služeb – Turnov
(Turnov a Semily), Jablonec nad Nisou (Jablonec nad Nisou, Tanvald),
Česká Lípa (Česká Lípa, Doksy, Jablonné v Podještědí) Liberec (Liberec,
Hrádek nad Nisou, Český Dub, Frýdlant v Čechách).

Praxe ukázala, že prioritou záchranářů nemůže být jen rychlý trans-
port pacienta do nemocnice, ale zejména okamžitá pomoc, zajištění 
životních funkcí a příprava na nemocniční péči. Narostl počet výjezdů,
byl obnoven vozový park a je vyvíjen i mnohem vyšší tlak na odbornou
erudici lékařů a sester Zdravotnické záchranné služby.

Jsi oběť? Řekni si o pomoc. Nahlaš to!
Výzva Europolu těm, kteří se stali nebo se můžou stát cílem páchání této
trestné činnosti, je následující: „Neplať a nestyď se to ohlásit na policii“.
Pokud Ti někdo bude vyhrožovat, že bude sdílet Tvé fotky nebo video se
sexuálním podtextem, když nepošleš peníze, postupuj následovně:

1. Už nic dalšího nesdílej, nic neplať. 
2. Vyhledej pomoc. Nejsi sám. 
3. Uchovej si důkazy. Nic nevymaž.
4. Přestaň komunikovat. Odstav dotyčnou osobu.
5. Oznam to na policii!
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